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بخش خصوصی

حذف محدودیت ٩٠ درصدی 
برق سیمانی ها

دبیــر انجمن صنفی صنعت ســیمان از برطرف 
شدن محدودیت برق سیمانی ها و برگشت آن به 
محدودیــت  ۵٠ درصدی فروردین ماه، با پیگیری 
وزارت صمــت و همــکاری وزارت نیــرو خبر داد. 
بــه گزارش ایســنا، علی اکبر الوندیــان گفت: از 
نیمه دوم فروردین ماه محدودیت برق سیمانی ها 
شــروع شــد اما از ٢۴ اردیبهشــت ماه طی ابلاغ 
پیامکــی بــرای کارخانه های ســیمانی افزایش 
محدودیت هــای بــرق اعلام شــد که از ســاعت 
۸ تقریبــاً همه را متوقــف کردنــد و در واقع یک 
محدودیت ۹۰ درصدی اعمال شــد. در حقیقت 
در حد یک روشــنایی و اینکه  نیمه شــب به بعد 
برق داشــتیم و طی یک هفته جلو رفتیم که این 
عملًا تولید سیمان کشور را متوقف کرد. او افزود: 
اما با پیگیری های وزارت صمت و همکاری وزارت 
نیرو، از روز سه شــنبه این اعمال محدودیت ها به 
محدودیت هــای روال عادیِ قبلــی یعنی حدود 
۵۰ درصــد محدودیتِ روزانه برگشــت و شــب ها 
هم بدون محدودیت از ســاعت ۱۲ شب تا صبح 

کارخانه ها می توانند فعالیت کنند.

انتظار تولید 220هزار تن قارچ 
برآوردها حاکی از آن اســت که با توجه به شرایط قطعی 
برق تولید قارچ تا پایان ســال به ۲۱۰ تــا ۲۲۰ هزارتن 
برســد. به گزارش باشــگاه خبرنگاران جــوان، مهدی 
رجبــی، رئیس انجمن پرورش دهنــدگان قارچ، عنوان 
کرد: با توجه به مســائل قطعی برق و  آغاز خاموشی ها 
زودتر از ســال قبل انتظار می رود که روند ســال گذشته 
حفظ شــود به طوری که تولید به ۲۱۰ تــا ۲۲۰ هزارتن 
برسد. او درباره آخرین وضعیت صادرات قارچ، گفت: در 
فروردین ماه به دلیل تعطیلات، صادراتی نداشتیم و طبق 
روال همه ســاله با گرم شدن هوا، صادراتی نداریم. در ۶ 
ماهه دوم سال روزانه ۴۰ تن قارچ به بازارهای هدف صادر 
می شود. رجبی با بیان اینکه نوسانات مرغ و تخم مرغ در 
بازار قارچ تاثیرگذار نیست، افزود: با توجه به کاهش تولید 
در فصل گرما و عدم همخوانی عرضه و تقاضا پیش بینی 

می شود که قیمت قارچ دچار نوسان می شود. 

افزایش قیمت اینترنت ظلم است
افزایــش ۷۵ درصدی قیمــت اینترنت بــرای مردم 
سخت و ظلم مضاعف به آنها در شرایط حالِ حاضر 
است. به گزارش ایلنا، رضا الفت نسب، رئیس اتحادیه 
کسب وکارهای مجازی، گفت: دولت باید به موضوع 
گرانی ۷۵ درصدی اینترنت ورود کند و تعرفه را بشکند 
و به اپراتورها کمک کند که مشکلات شان را برطرف 
کنند. او عنوان کــرد: اپراتورها نیازها و هزینه هایی 
دارند اما اینکه صرفاً بخواهیم این هزینه ها را از کاربر 
دریافت کنیم، گذاشتن فشــار مضاعف روی دوش 
مردم اســت. البته دولت هم در حوزه اقتصاد کشور 
مســئولیت دارد و بایــد این موضوعــات را مدیریت 
کند. الفت نســب افزود: زمانی شرایط عادی است و 
می توان قیمت  اینترنت را افزایش داد ولی امروز مردم 
درگیر معیشت خود هستند و افزایش قیمت اینترنت 
ظلم به مردم است. مردم به واسطه اینترنت، خدمات 
دولتی می گیرنــد، خرید می کننــد، کالا و خدمت 
می فروشــند، ســرویس می گیرند و به عبارت بهتر، 

اینترنت با زندگی مردم درهم تنیده شده است.
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نگاه کارشناس

ممنوعیــت ورود لــوازم خانگــی از اتفاقاتــی اســت کــه بر بــازار این 
محصولات در کشــور تاثیر زیادی گذاشــته اســت. احســان فدایی، 
کارشــناس صنعت لوازم خانگــی در گفت وگو بــا »هم میهن« بر این 
نکتــه تاکید کرده کــه ما باید ایــن را بپذیریم کــه ممنوعیت واردات 
و محدودیت های تحریم، باعث شــد دفاتر بســیاری از شــرکت های 
خارجــی تعطیل شــود و ســرمایه گذاری آنان متوقف شــود و بازاری 
بــدون رقابت را برای ســرمایه گذار داخلی ایجاد کــرد اما برای ادامه 
حیات باید با صنایع دیگر کشــورها ارتباط داشــته باشــیم. او گفته 
غیررقابتی شــدن باعث می شــود فضا بــرای فعــال صنعتی داخلی 
خاکستری و کدر شود و ندانند از کجا ضربه می خورند. فدایی عنوان 
کرد که اگر واردات قانونی، با برنامه و با اعمال تعرفه های مشــخص 

باشد، می تواند با تولید داخلی تعادل ایجاد کند.

Ó  حذف قانون ممنوعیت واردات لــوازم خانگی چه تاثیری بر روند 
بازار دارد؟

این موضوع در برنامه ششــم توســعه بوده است، سال گذشته از مردادماه 
ایــن بحث مطرح بود که مدت زمان این قانــون پایان یافته و ممنوعیت به 
پایان رســیده اســت که گویا الحاقیه ای به آن اضافه شــد و تاکنون ادامه 
داشــته اســت اما با توجه به اینکه ممنوعیت در برنامه ششم توسعه بوده 
ولی در برنامه هفتم چنین مصوبــه ای وجود ندارد.بخش زیادی از صنایع 
ما و در بیشتر کشــورهای جهان به صورت مونتاژ است تا صرفه اقتصادی 
داشــته باشــد، و آن را نمی تــوان تولید نامید. امروز فعــال صنعتی بخش 
زیــادی از قطعات را وارد می کند و نوســان نــرخ ارز و گمرک و تحریم ها بر 
آن تاثیــر زیــادی دارد. به هرحال ما باید ایــن را بپذیریم که این ممنوعیت 
واردات و محدودیت های تحریم، باعث شــد دفاتر بســیاری از شرکت های 
خارجی تعطیل شود و سرمایه گذاری آنان متوقف شود و همه اینها دست 
به دســت هــم داد و اتفاقی را رقم زد که به نفع فعــال داخلی بود و بازاری 
بــدون رقابت را برای آنها ایجاد کرد. امــا دیر یا زود باید این اتفاق رخ دهد 
و برای ادامه حیات باید با صنایع دیگر کشــورها ارتباط داشــته باشیم و به 
کنوانسیون های بین المللی بپیوندیم، باید این گونه قوانین را محدود کنیم 
و اگر گســتردگی تجارت اتفــاق بیفتد بین کشــورها تعرفه های ترجیحی 
اعمال می شود و در این شرایط نمی توان فضا را به گونه ای مدیریت کرد که 
فقط به نفع شــرکت های داخلی باشد. شرکت های داخلی از فرصت هایی 
که به آنها داده شده باید بهترین استفاده را بکنند و این را نیز پیش چشم 
خود داشــته باشند که این محدودیت ها تمام خواهد شد و مجبور هستند 
در یک بازار رقابتی قرار بگیرند. قاعدتاً در این بازار مزیت های رقابت هست 
کــه همه چیز را تعیین می کنــد و چاره ای جز این نیز وجــود ندارد. امروز 
شــرایط ۱۰  شــرکت اصلی و برند معتبر در حوزه لوازم خانگی کشــور به 
صورتی اســت که اگر درهای واردات نیز باز شود و برندهای معتبر خارجی 
وارد شوند، برای آنها اتفاق بدی نخواهد افتاد چراکه زیرساخت های خوبی 
را دارند و آماده کرده اند و ســهم خوبی از بازار داخلی را به خود اختصاص 
داده اند و حتی شبکه توزیع آنها بسیار خوب فعالیت می کند. اما مجموعه 
بیشتری از شرکت ها و فعالان صنعتی که تولید آنها مقیاس اقتصادی ندارد 
و عملًا دچار رسوب سرمایه شده اند، قطعاً حذف خواهند شد و اتفاقاً بهتر 
است که این اتفاق رخ دهد چراکه عملًا آنها با یارانه و حمایت های بیجای 
گلخانه ای ســرپا مانده اند و بعد از آن یک فضای خوبی بین مجموعه های 
پرقدرت ایجاد می شــود و می توانند با یکدیگر در یک شرایط رقابتی برابر 

ادامه فعالیت بدهند.
Ó تعرفه گذاری برای کالاهای وارداتی چه تاثیری خواهد داشت؟ 

در همــه جــای دنیا بحــث تعرفه وجــود دارد کــه نمونه بــزرگ آن جنگ 
تعرفه ای اســت کــه رئیس جمهــور آمریکا با اتحادیــه اروپا و چیــن به راه 
انداخته اســت. تعرفه ها هســتند که در بازار جهانی حرف اول را می زنند. 
مــا نباید درهای کشــور را ببندیم چراکه نتیجــه آن را دیدیم. ما مانند کره 
شــمالی نیســتیم که بگوییم یک قلم کالای خارجی نیــز نمی تواند از مرز 

وارد شود، اتفاقاً بستر قاچاق سازمان یافته در کشور فراهم است و بازار 
نیز از آن اســتقبال می کند و حجم زیادی از منابع مالی را به خود 

اختصاص می دهــد، به خصوص اینکه در حوزه پولشــویی نیز 
می توان از آن اســتفاده کرد و از طرف دیگــر فضای تحریمی 
کشور نیز دســت دلالان و کاســبان تحریم را باز کرده تا عملًا 
هیــچ عزم و حتــی توانی برای مقابله با قاچاق وجود نداشــته 
باشــد. در این شرایط، ممنوعیت ها صرفاً فضای رقابت را برای 

تولید کننده و فعال صنعتی داخلی خاکســتری و کدر می کند 
و عمــلًا آنها دیگــر رقیب خود را نمی بیننــد و نمی دانند از کجا 

ضربه می خورند، و رقیب نیز به هر شــکلی آن هم بدون تعرفه 
و حقــوق گمرکی و با بالاترین ســطح رقابت وارد 

بازار می شود و تولیدکننده داخلی را 
از گردونه خارج می کند؛ پس چه 

بهتر که ما نیز با همان ســبک و 
سیاق نظام تعرفه ها وارد شویم. 
وقتی  واردات به صورت قانونی 
شــرکت های  بگیــرد،  صورت 
تولیدکننده خارجی باید دفاتر 
خود را ثبت کنند و به صورت 
رســمی فعالیت کننــد و در 

این شــرایط تمام ذینفعــان از دولت گرفته تا واردکننــده و فعال صنعتی و 
مصرف کننده و شــبکه توزیع، منفعت خود را بــه صورت منطقی خواهند 
برد. وقتی دهه هشتاد تا نیمه های دهه نود را مرور می کنیم، می بینیم که 
دقیقاً این اتفاق رخ داده بود. وقتی حقوق واردکننده قانونی باشــد، شاید 

در مقایسه با بحث قاچاقی که رخ می دهد سهم کمتری را بگیرد.
ایــن را نباید فراموش کرد کــه در قاچاق بحث از دســت رفتن فضای بازار 
وجود دارد اما اگر به صورت رســمی و شــرکتی کالا وارد شود حجم انبوه و 
به اصطلاح تیراژ بالا می تواند ســود کم را جبران کند و سود قابل قبولی را 

نصیب واردکننده رسمی کند. 
Ó چگونه می توان امنیت سرمایه دار داخلی را تضمین کرد؟ 

حذف ممنوعیت واردات، مســیر اشتباهی است، در زمانی این ممنوعیت 
واردات مطرح می شود که بحث مذاکرات ایران و آمریکا وجود دارد، زمانی 
که مذاکرات انجام شــود و مناســبات ما با کشــورهای دنیا مثبت شــود و 
تحریم ها از بین برود و زمانی که بتوانیم از این فضای ایجادشــده، امنیت 
ســرمایه گذار داخلی و حتی خارجی را فراهم کنیم، ســرمایه گذار داخلی 
ما می تواند با مشــارکت برندها و شــرکت های معتبر دنیا تولیدات خوب و 
مشــترکی را انجام دهند. کشور ایران با توجه به موقعیت خاص منطقه ای 
کــه دارد قبل از تحریم های دور دوم در حال تبدیل شــدن به هاب منطقه 
بود و متاســفانه بعد از تحریم هــای ترامپ این امکان را از دســت دادیم و 
این امکان برای کشــورهای رده سوم خاورمیانه فراهم شد. اگر ممنوعیت 
واردات در یک فضای درســت برداشــته شــود اتفاقاً می تواند یک فضای 
رقابتی ایجاد کند و فرصت رشد برندهای داخلی را ایجاد می کند و کیفیت 
بالا خواهد رفت؛ اینگونه می توانیم بازارهای منطقه و جهانی را به دســت 
بگیریــم. چین نیز از همین فضا اســتفاده می کند و محلــی برای تولید و 
توزیع تکنولوژی کشــورهای دیگر شده اســت؛ چراکه نیروی کار فراوان و 
ارزان دارد و بــرای تقویــت اقتصاد خود از سیاســت های مختلف تعرفه ای 
استفاده می کند. تا به امروز به حد کفایت از سرمایه های نقدی و غیرنقدی 
کشور برای فعالان صنعتی اســتفاده کرده ایم، آن مجموعه ها توانسته اند 
خود را به حدی برســانند که نیازهای داخلی را پاسخگو باشند و سهمی از 
بازار را برای خود کنند اما همچنان باید به آنها مشــوق داد،این مشــوق ها 
مثلًا می تواند در مشــارکت شــرکت های دانش بنیان باشــد و یا تخفیفات 
تعرفــه ای برای صــادرات و واردات مثل کمک بــه واردات قطعات اولیه و یا 
کم کردن قوانین و مقررات دست و پاگیر به آنها تعلق بگیرد. نیازی نیست 
حجم عظیمی از شــرکت های بی فایده که صرفاً بــه عنوان پر کردن روزمه 
برخی مدیران ایجاد شد و سرمایه کشور در آنجا رسوب شد را حمایت کنیم 
تا فقط حفظ شــوند. قاعدتاً شــرکت هایی که تا امروز نتوانسته اند خود را 
حفظ کنند بهتر اســت که حذف شوند و این قانون بازار رقابتی دنیا است 
و اگر هر چه زودتر جلوی آن گرفته شــود کمتر به سرمایه های ملی و مردم 

آسیب زده می شود.
Ó آیا  تولید داخل توانست نیازها را بر طرف کند؟ 

یک نکته را نباید فراموش کرد، ما از بین ۱۳۲۲ مجوزی که مجموعه وزارت 
صمت برای صنعت لوازم خانگی در ۱۰ ســال اخیر صادر کرد، بالغ بر ۹۵ 
درصد آنها عملًا تولیدشان مقیاس اقتصادی نداشت؛ یعنی آنقدر کوچک 
هســتند و ظرفیت محدودی دارند و به اصطلاح تاب آوری پایینی دارند که 
نه تنها نمی توانند محصول خوبی را ارائه کنند تا مشــتری داخلی را جذب 
کنند بلکه حتی در هزینه های روزمره و جاری خود مانده اند و باعث شــده 
آرام آرام حداقل ســهمی که در بازار داشــتند را نیز از دســت دادند و یک 
برند و محصول هرچقدر سهم کوچکتری از کیک بازار داشته باشد، مجبور 
است خدمات پس از فروش و آپشن های محصول را حذف کند و در نهایت 
رضایت مشــتری کاهش پیدا کرده و از گردونه رقابت حذف می شــود. اما 
برندهای بزرگی که از بازار لوازم خانگی کشــور سهم دارند به دلیل فروش 
بالاتر و تاب آوری بیشــتر، قاعدتاً میزان رضایــت از آنها نه صددرصد بلکه 

زیاد خواهد بود.
Ó  می تــوان تعادلی بیــن واردات لوازم خانگی و تولیــد داخل ایجاد 

کرد؟
قطعاً می شود چون سابقه آن را در دهه های قبل نیز داریم، 
اگــر واردات قانونــی و شــرکتی و هدفمند و بــا برنامه و 
همچنین با اعمال تعرفه های مشــخص باشد، می تواند 
در یک سبد مشخص ورود پیدا کند و از آن طرف، فعال 
صنعتی داخلــی می داند در کجاها خــأ وجود دارد  و 
در کجاهــا می توانــد بیشــتر ورود پیدا کنــد و در کجا 
برای او مزیــت رقابتی وجود دارد؛ در حقیقت با چشــم 
بــاز رقابــت می کند امــا در فضایی کــه واردات به صورت 
عظیــم و ســازمان یافته و غیرقانونی و قاچاق اســت، فعال 
اقصــادی در یک فضــای مه آلود با رقیبی کــه اصلًا نمی بیند 
مبــارزه می کند که بســیار خطرناک اســت و فعال 
صنعتــی به جای تمرکز بــر کار خود باید با 
مجموعه ای که نمی بیند درگیر شــود. 
اگــر در یک مکانســیم کاملًا تعریف 
شده و هدفمند و واقع بینانه نسبت 
بــه ظرفیت و نیاز داخل و شــرایط 
را  تولیــد  و  واردات  بین الملــل، 
هماهنگ کنیم می توانیم به این 

صنعت کمک کنیم.

باید واردات و تولید را  هماهنگ کنیم
احسان فدایی کارشناس صنعت لوازم خانگی:

نه من این را قبول ندارم، هیچ کشوری با وارد کردن کالای 
خارجی نتوانسته کیفیت جنس خود را بهتر کند، قاعده این 
است که انتقال تکنولوژی درست صورت بگیرد و سرمایه گذار 
خارجی که دارای تکنولوژی اســت با شــریک ایرانی شروع 
به تولید کند. اینگونه تکنولوژی روز وارد کشــور می شــود نه 
با واردات کالای ســاخته شــده خارجی، فکر نکنیم واردات 
محصول خارجی تولید کننــده را قلقلک می دهد بلکه فقط 

سرمایه خود را بی هدف مصرف کرده ایم.
Ó  قبل از قانــون ممنوعیت واردات، این شــرکت های 

خارجی بودند که در کشور سرمایه گذاری و با شریک 
ایرانی کار کردند و یا فقط واردکننده بودند؟

بله بودند اما به دلیل تحریم ها و ترس از آن از کشور رفتند، 
دو شرکت کره ای بودند که در ایران سرمایه گذاری کرده بودند 
و کالاهایی کــه تولید می کردند از نظر کیفــی و کمی مانند 
همان کالاهایی بود که به سراسر دنیا صادر می کردند و به نظر 

من این بهترین شیوه است. 
Ó بازار ما همچنان این پتانسیل را دارد؟ 

اگر مذاکرات ایران و آمریکا به سرانجام برسد، حتماً شرکت های 
تولیدی به ایران خواهند آمد چون در اینجا بهترین بازار وجود دارد 
و همه چیز مهیاســت تا بتوانیم دوباره ســرمایه گذاری مشترک 

داشته باشیم و محصول مشترک تولید کنیم. 

را در اختیار ندارند. دو شــرکت »ال جی« و »سامسونگ« از 
شــرکت های بزرگی بودند که نبض بازار لوازم خانگی کشور 
را در دســت داشتند که در سال ۱۳۹۷ و بعد از تحریم های 
آمریکا از ایران رفتند و شورای هماهنگی سران سه قوه نیز 
در اقدامی متقابل واردات لوازم خانگی این برندها را تا سال 
۱۴۰۰ ممنوع اعلام کرد. در آن سال برخی تولیدکنندگان 
داخلی در نامه ای به رهبری از ایشــان خواســته بودند که 
واردات لــوازم خانگی کره ای را ممنوع کنند که رهبری نیز 
در نامه ای به مرحوم ســیدابراهیم رئیســی که در آن زمان 
رئیس جمهور بود، نوشــتند: »این موضوع بســیار مهمی 
اســت. اگر ایــن خبر )گشــایش واردات از دو شــرکت کره  
جنوبی( راســت باشد به معنی شکســتن کمر شرکت های 
لوازم خانگی داخلی اســت که تازه توانسته اند قدری روی 
پا بایســتند، جداً جلوی این مشکل را سد فرمایید.« با این 
حکم، رئیس دفتر ریاســت جمهوری در نامــه ای به وزرای 
صمــت و اقتصــاد، واردات هرگونه لــوازم خانگی کره ای را 
به کشــور ممنوع اعــلام کرد. در ســال ۱۳۹۱ و دولت اول 
حســن روحانی نیز واردات لوازم خانگی به کشــور ممنوع 
شــده بود. در دولت یازدهم، مهــدی غضنفری، وزیر وقت 
صنعت، معدن و تجارت ثبت سفارش کالاهایی مانند انواع 
خودروهــای پرمصرف و برخــی لوازم خانگی و پوشــاک، 
لوازم تزئینــی و دکوری و لوکس را ممنــوع اعلام کرده بود 
تا طبق قوانین حقوق واردکنندگان و صادرکنندگان رعایت 
شــود. آنچــه در ایــن میان بایــد در نظر گرفــت چگونگی 
واردات محصولات لوازم خانگی اســت که بــازار داخلی را 
دچار خدشــه نکند و شــاید باید به این نکته کارشناســان 
برسیم که سرمایه گذاری داخلی برندهای بزرگ خارجی و 
ورود تکنولوژی روز به کشــور می تواند یک راه حل درست و 

درازمدت برای حفظ ارزش کالای ایرانی باشد.


